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گزارش

اخبار

3 بازار سرمایه و بانک

برنامه دولت برای حذف ارز 4200 تومانی چیست؟ 

دولت که پیش از این به دنبال حذف ارز 4200 تومانی در ســال جاری بود و 
بارها بر این موضوع تاکید کرده بود امروز رئیس جمهور در مجلس اعلام کرد 
حذف ارز ترجیحی بدون جبران برای مردم کار درســتی نیســت. به گزارش 
اقتصادسرآمد، یکی از مصیبت های اقتصاد ایران عدم پیش بینی پذیری آن است، 
موضوعی که ناشــی ناهماهنگی تیم های اقتصادی دولت ها و اخذ تصمیمات 
عجولانه و به دور از فضای کارشناسی است؛ این مساله به قدری در اقتصاد ایران 
عمق پیدا کرده که حالا تبدیل به یک رسم و سنت بین سیاستمداران شده است و 
بسیار عادی به نظر می رسد.اخذ تصمیمات یک شبه نه تنها یکی از موانع جدی 
افزایش تولید و صادرات است بلکه امنیت ســرمایه گذاری را نیز به صورت 
مستقیم نشانه می رود و در نهایت منجر به خروج سرمایه چه از کشور و چه از 
بخش های مولد اقتصاد می شود.نکته قابل توجه آنکه برخی ثبات اقتصادی را 
با پیش بینی پذیری برابر می دانند، در حالیکه ثبات در اقتصادِ تحریم شده ایران 
نمی تواند عینیت پیدا کند؛ بنابراین پیش بینی پذیری، اصطلاحاً وضوح نسبی 
آینده کسب و کار برای فعال اقتصادی تعریف می شود و مترادف با با ثبات بودن 
نیست بلکه ثبات، حالت خاصی از شرایط قابل پیش بینی محسوب می شود. به 

عبارت دیگر می توان اقتصادی بدون ثبات اما قابل پیش بینی داشت.
ناهماهنگی در تیم اقتصادی دولت عیان است

در این بین دولت سیزدهم که حدود ۵ ماه است کار خود را آغاز کرده، در این 
مدت گاهاً تصمیماتی گرفته که نمود عینــی ناهماهنگی تیم اقتصادی و اخذ 
تصمیمات یک شبه است. دقیقاً موضوعی که بیش از پیش امنیت اقتصادی و 
پیش بینی پذیری را با خطر مواجــه می کند آن هم در حالیکه رئیس جمهوری 
بارها در اظهارات مختلف تاکید کرده که »اگر اقتصاد قابل پیش بینی نباشد، اداره 
امور برای همه دشوار خواهد بود.«دو مورد از عیان ترین ناهماهنگی ها که در 
این مدت کوتاه از سوی دولت رخ داده، تصمیم یک شبه رئیس جمهور در مورد 
قیمت خودرو در آبان ماه و حالا تصمیم به عدم حذف ارز 4200 تومانی است.

مورد نخست: رفت و برگشت افزایش قیمت خودرو
در خصوص مورد نخســت باید اشــاره شــود که سه شــنبه ۱۸ آبان ماه دو 
خودروساز بزرگ کشور ایران خودرو و سایپا بنا به تصویب شورای هماهنگی 
ســران قوا در 2۸ مهر ماه و تصمیــم وزارت صمت به عنــوان متولی جدید 
قیمت گذاری خودرو، اقدام به افزایش قیمت برخی از محصولات خود کردند.

پس از انتشار خبر افزایش قیمت خودرو، انتقادات فراوانی از سوی نمایندگان 
مجلس و مردم صورت گرفت؛ بر همین اساس شــب پنج شنبه 20 آبان ماه، 
رئیس جمهوری به موضوع افزایش قیمت خودروهــا ورود و تاکید کرد که 
قیمت خودرو نباید به این شکل افزایش یابد و در همین رابطه نیز وزیر صمت 
به خودروسازان دستور بازگشت به قیمت های قبلی را داد.با این حال پس از 
گذشت بیش از یک ماه از مخالفت رئیس جمهوری با افزایش قیمت خودرو، 
۱۷ آذر ماه قیمت خودرو بین ۱0 تا ۱۸ درصد رشــد کــرد؛ در واقع افزایش 
قیمت خودرو اتفاق می افتاد چه در آبان ماه و چه در آذر ماه اما خروجی ورود 
کارشناسی نشــده رئیس جمهور به مســاله قیمت خودرو، علاوه بر ابهامات 
فراوانی که داشت مجدد مساله »عدم پیش بینی پذیری اقتصاد« و »تصمیمات 

یک شبه« را عیان تر از قبل نشان داد.
مورد دوم: رفت و برگشت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در سال جاری

حال دو ماه از ماجرای قیمت خودرو گذشته و باز هم شاهد تصمیم یک شبه 
دیگری از سوی دولت هستیم. اگرچه از تقریباً دو ماه پیش در محافل مختلف 
در مورد حذف ارز 4200 تومانی از اقتصاد ایران سخن گفته می شد و مسئولین 
مختلف دولتی و بخش خصوصی در مورد کم و کیف و حتی زمان حذف آن 
اظهارات گوناگونی می کردند و رســانه ها نیز به تبع آن گزارشــات مختلفی 
در مورد ضرورت و نحوه حذف ارز ترجیحی منتشــر کردند اما صبح امروز 
رئیس جمهوری در مجلس علناً اعلام کرد کــه فعلًا ارز 4200 تومانی حذف 
نمی شود!ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در مجلس گفته است »ادامه دادن ارز 
ترجیحی برای چند ماه آتی در دولت تصویب شــد و دوم اینکه باید ببینیم در 
صورت حذف آن، جبرانش برای مردم چگونه باشد. حذف ارز ترجیحی بدون 
جبران برای مردم به ویژه خانواده های نیازمند کار درستی نیست. ما این کار را 
به مصلحت ندانسته و به نظر می رســد که این همان شوک وارد کردن به بازار 
اســت و طبیعتاً مرتبط با سفره و معیشت مردم اســت. این مساله خط قرمز ما 
است.«البته منکر تبعات حذف ناگهانی بدون در نظر گرفتن خدمات جبرانی 
برای جلوگیری از ورود آسیب به ســفره مردم نیستیم اما مساله اساسی و مهم 
در خصوص این قبیل سیاســت ها، اعلام یک شبه آن اســت. در واقع دو ماه 
دولتمردان از وزارت صمت تا سازمان برنامه و بوجه و وزارت جهاد کشاورزی 
و... در مورد ضرورت حذف ارز 4200 تومانی صحبت کردند اما امروز رئیس 
جمهور به یکباره اعلام می کند که قصدی برای حذف ارز ترجیحی ندارد.البته 
به نظر می رسد با توجه به عدم همراهی مجلس با دولت برای حذف ارز 4200 
تومانی، دولت که خود را تنها دیده، تصمیم گرفته به طور کل مساله حذف ارز 

را حداقل تا ۳-4 ماه آینده به عقب بیاندازد.
دولت برنامه ای برای تغییر یارانه ها دارد یا ندارد؟

از سوی دیگر رئیس جمهور اعلام کرده اســت که باید در مورد نحوه جبران 
زیان های وارده به مردم در صورت حذف ارز ترجیحی تصمیم گیری شود؛ آن 
هم در حالی که تیم اقتصادی دولت در هفته های گذشته به عناوین مختلف در 
مورد برنامه دولت برای ارائه یارانه بــه مردم صحبت کرده بودند که البته حتی 
در این اظهارات که ضرب زیادی در جامعه هم دارد، باز هم شاهد ناهماهنگی 
بودیم.به عنوان نمونه محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهوری 2۹ آذر 
ماه اعلام می کند که »طبق لایحه بودجه قرار بود یارانه ها را برای سال آینده دو 
برابر کنیم، اما آقای رئیس جمهور تاکید کرد که افزایش یارانه ها برای ســه ماه 
باقی مانده سال نیز اعمال شود. مسئولان اجرایی تلاش خواهند کرد که در سه 
ماه باقی مانده سال نیز یارانه ها را دو برابر کنند و اگر این طرح به خوبی انجام 
شود هر خانوار 4 نفره ۸00 هزار تومان کالا و پول دریافت خواهند کرد.«فردای 
آن روز یعنی ۳0 آذر ماه احسان خاندوزی ســخنگوی اقتصادی دولت اعلام 
می کند که »در خصوص زمان تغییر یارانه ها و افزایش میزان پرداخت یارانه ها، 

هیچ تاریخ دقیقی تعیین نشده است.«
حالا هم که رئیس جمهور می گوید باید در مورد نحوه جبران زیان های وارده به 
مردم در صورت حذف ارز ترجیحی، تصمیم بگیریم. همین جمله نشان می دهد 
که دولت یا هنوز برنامه دقیقی در مورد نحوه جبران خسارات نگرفته و یا اینکه 

گرفته و حالا پشیمان شده است.
ناهماهنگی، دولت را به دشواری می انداز

حســن فروزان فرد رئیس کمیســیون حمایت قضائی و مبارزه با فساد اتاق 
بازرگانی تهران در مورد تصمیمات یک شبه دولتمردان، به مهر می گوید: بیش 
از هر موردی، هماهنگی تیم اقتصادی دولت یک ضرورت است؛ متأسفانه طی 
روزهای گذشته تفاوت در اظهارات دولتمردان بسیار زیاد بوده، به گونه ای که 
نظر نهایی دولت مشخص نیســت. نحوه بیان و تفکرات تیم اقتصادی دولت 

متفاوت بوده و به نظر می رسد این مساله دولت را به دشواری بیاندازد.
به گفته فروزان فرد، آنچه که ما را نگران تر می کند ناهماهنگی در بیانات است؛ 
به این فکر می کنیم که وقتی در بیانات تا ایــن حد ناهماهنگی وجود دارد، در 
عمل چقدر ناهماهنگی وجود خواهد داشــت.وی تاکید می کند: بنابراین هر 
چقدر که این تیم هماهنگ تــر و یکپارچه تر صحبت کنند هیجانات در جامعه 

کمتر می شود و همراهی عمومی بهتری نیز رخ می دهد.مهر

 پیشرفت های بانکداری الکترونیک
  در ارتقای سطح فعالیت توسعه ای
 بانک توسعه تعاون اثرگذار است

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون پیشرفت های بانکداری 
الکترونیک را در ارتقای ســطح فعالیت توسعه ای بانک موثر 
دانست.به گزارش اقتصادسرآمد، امیر هوشنگ عصارزاده عضو 
هیات مدیره بانک توســعه تعاون در جلسه با حضور مدیران 
امور فناوری بانک و شرکت سمات اظهار داشت: امور فناوری 
اطلاعات و ارتباطات بانک و شرکت سامانه متمرکز الکترونیک 
توسعه تعاون ســمات همواره عهده دار پیشبرد فعالیت های 
حوزه فناوری اطلاعات و بانکــداری الکترونیک بوده اند و 
هماهنگی و همگامی در اقدامات و پــروژه های تخصصی، 
در پیشبرد فعالیت ها اثربخش بوده اســت.وی افزود: بانک 
توسعه تعاون همواره نســبت به تنوع بخشی به سبد خدمات 
تخصصی اهتمام کافی داشته است و زیرساخت های بانکداری 
الکترونیک و انواع خدمات تخصصی الکترونیک در این مسیر 
بسیار حائز اهمیت هستند.عصارزاده گفت: ساخت و تجهیز 
مراکز داده بانک توسعه تعاون از مهمترین زیرساخت هایی بوده 
است که با همکاری سمات و امور فناوری بانک واجد پیشرفت 
های مناسبی بوده است و با تداوم فعالیت در این حوزه، بانک از 

این نظر به وضعیت مطلوب دست خواهد یافت.

 پشتیبانی از کسب و کارهای مولد
  و اشتغال زا از محورهای مهم استراتژی 

دو ساله بانک ملی ایران 
مدرعامل بانک ملی ایران در همایش سراسری عملکرد شعب 
این بانک منتهی به آذر ماه ۱400 به تبیین اســتراتژی دوساله 
این بانــک پرداخت.به گزارش اقتصادســرآمد، مدیر عامل 
بانک در این همایش که اعضای هیــات مدیره،هیات عامل 
و سایر مدیران بانک حضور داشــتند، با قدردانی از کارکنان 
بانک ملی ایران برای اجرای طرح تلاش ملی گفت: همکاران 
صف و ستاد  تلاش گســترده ای کردند تا اهداف این طرح 
محقق شــود.فرزین گفت: یکی از محورهای مهم استراتژی 
دو ساله بانک ملی ایران، پشــتیبانی از کسب و کارهای مولد 
و اشتغالزا در کشــور اســت.این کار باید بر اساس آمایش 
ســرزمینی و مزیت های هر منطقه از کشــور صورت گیرد.
وی اظهار داشت :دسترســی آحاد جامعه  به خدمات مالی 
ضروری است،بنابراین بانک ملی ایران وظیفه دارد تا  به تامین 
مالی مشاغل کوچک و به خصوص مشاغل خانگی بپردازد.
مدیرعامل بانک ملی ایران افزود:حوزه ارزی نقطه  قوت بانک 
ملی ایران است و باید تقویت شود.بانک ملی ایران به خاطر 
وجود  شبکه خارجی بسیار خوب و تعدد شعب ارزی  داخل 
کشور می تواند در  بخش ارزی، ارزش افزوده زیادی کسب 
کند.فرزین با اعلام مخالفت با تعطیلی شعب بانک در برخی 
نقاط کشور گفت:این بانک، ملی اســت و باید به همه آحاد 
کشور خدمات رسانی نماید.وی افزود:وجود شعب در نقاط 
مختلف کشور،نه تنها تهدید نیست بلکه فرصت است  و باید 
از این فرصت در راستای  ارتقای عملکرد بانک بهره برداری 
شود.وی با اشاره به  اهمیت تعالی سرمایه انسانی در بانک ملی 
ایران گفت:باید سامانه ای راه اندازی شود تا هر فردی که در 
مجموعه بانک ملی ایران احســاس کرد توانایی دارد تا مدیر 
شعبه شود،تقاضای خود را در سامانه ثبت کند و از آن طریق 

مورد ارزیابی قرار گیرد.

تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام نیازمند 2 هزار و ۶00 میلیارد تومان اعتبار
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام گفت: برآورد ما این اســت که حداقل 2 هزار و ۶00 هزار میلیارد تومان منابع برای تعیین تکلیف 
پروژه های نیمه تمام لازم است.به گزارش اقتصادسرآمد،در ادامه جلسه علنی مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی کلیات لایحه بودجه، محمدرضا پورابراهیمی در موافقت با کلیات لایحه ۱40۱ 
گفت:  دولت سیزدهم از مرداد ماه که رییس جمهور مستقر و بعد از تعیین تکلیف وزیران در شهریور ماه، در شرایط خاصی امور اجرایی کشور را عهده دار شدپورابراهیمی خطاب به میرکاظمی اظهار 
کرد: اکنون پروژه های نیمه تمام دولت حدود ۱۳00 هزار میلیارد تومان موضوع دارایی های متوقف شده ای است که با واسطه بودجه عمومی کشورر امکان تزریق منابع در آنها وجود ندارد و انتظار داریم 
در کمیسیون تلفیق که دوستان برای تعیین تکلیف موضوع کلیات کمک کنند در آنجا برای این موضوع تصمیم بگیریم.وی ادامه داد: برآورد ما این است که حداقل 2 هزار و ۶00 هزار میلیارد تومان منابع 
برای تعیین تکلیف این لازم است.رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: ما باید به دولت در بحث تعیین تکلیف دارایی های نیمه تمام در حوزه تملک دارایی های سرمایه ای، موضوع 
بحث مولدسازی دارایی های دولت، بودجه شرکت های دولتی و بانک ها، بحث سقف استقراض در دولت را در بودجه در حوزه سرفصل های اصلاح ساختار در چنین موقعیتی کمک و همراهی کنیم.

افتخار دولت این است که خلق پول را متوقف کرد

دفاع تمام قد میرکاظمی از لایحه بودجه 1401

برگزیده ها

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه 
دولت هیچ مدلی برای جایگزینی حذف ارز ترجیحی 
پیش بینی نکرده است، بیان کرد: افزایش درآمد مالیاتی 
در شــرایط رکود دســت در جیب مردم کردن است.به گزارش 
اقتصادسرآمد، مهرداد گودرزوندچگینی در جلسه علنی مجلس 
شــورای اســلامی، در مخالفت با کلیات لایحه بودجه ۱40۱، 
ضمن گرامیداشــت قیام ۱۹ دی و گرامیداشــت اولین شــهید 
انقلاب اسلامی شهید سید یونس حســینی رودباری که طلبه ای 
از شهرستان مظلوم و محروم رودبار در قم بود و توسط دژخیمان 
پهلوی به شهادت رســید، عنوان کرد: جا دارد در ابتدا از تلاش 
دولت برای رفع مشــکلاتی که طی ده های گذشته به این دولت 
منتقل شده، تشکر و تقدیم کنیم.وی ادامه داد: برخی نکات مهم در 
لایحه بودجه مشکلات عدیده ای را برای مردم به وجود خواهد 
آورد، یکی از نکات برجسته موضوع ارز 4200 تومانی است. در 
حال حاضر این یارانه که روی ارز 4200 تومانی اعمال می شود، 
به درستی به دست مردم نمی رسد، اما تجربه نشان داده هر گاه ارز 
دو نرخی را به تک نرخی تبدیل کرده ایم، شــوک بزرگی به بازار 
وارد و چندصد درصد تورم به اقتصاد کشور تحمیل شده است.
نماینده رودبار در مجلس شورای اســلامی گفت: راه جایگزین 
برای حذف ارز ترجیحی به هیچ عنــوان در لایحه بودجه ۱40۱ 
شفاف و مشخص نیست؛ آنچه که مسئولان دولتی عنوان می کنند 
این است که پرداخت نقدی قرار است جای ارز 4200 تومانی را 
بگیرد، اما باید در نظر داشت که این پرداخت های نقدی همواره 
کشور را با تورم های جدی مواجه کرده است.وی افزود: دولت 
حتی پس از اینکــه لایحه ای دوفوریتی بــرای حذف ارز 4200 
تومانی ارائه داد، هیچ مدل جایگزینی برای این مهم نداشت و این 
مسئله قطعاً اقتصاد کشــور را با مشکل جدی مواجه خواهد کرد. 
یکی دیگر از ایرادات لایحه بودجه را کم کردن ردیف ها اســت 
و کم کــردن ردیف ها موجب افزایش لابی گــری و ایجاد رانت 
خواهد شد، همچنین یکی دیگر از مشکلاتی که کم کردن ردیف 
ها ایجاد خواهد کرد، عدم پاســخگویی دستگاه ها به نمایندگان 
مجلس است.گودرزوند چگینی گفت: اخذ مالیات یکی دیگر از 
مسائلی است که می تواند منجر به ایجاد معضل برای مردم شود؛ در 
شرایط رکود اقتصادی افزایش درآمد مالیاتی دولت، جیب مردم را 
خالی کردن است و این مسئله مردم را تحت فشار قرار خواهد داد. 
میانگین افزایش حقوق ۱0 درصدی یکی دیگر از ایرادات لایحه 
بودجه اســت؛ در برنامه توسعه تاکید شــده افزایش حقوق باید 

متناسب با تورم موجود در جامعه ارتقا پیدا کند.

وزیر اقتصاد با اشاره به دریافت چندین شکایت در 
اتباط با اضافه دریافت سود بانکی گفت: با مدیران 
متخلف شعب، برخورد جدی خواهد شد.به گزارش 
اقتصادسرآمد، وزیر اقتصاد در حاشیه بازدید سر زده 
از دو شعبه بانک مسکن و ملی ایران به منظور نظارت بر نحوه 
اجرای دســتور خود برای رعایت نرخ های مصوب تسهیلات 
و اســترداد اضافه دریافت بانک های دولتی از مشتریان، اظهار 
داشــت: گزارش هایی از طریق ســامانه طراحی شده بر روی 
سایت وزارت اقتصاد در ارتباط با چندین تخلف دریافت کرده 
ایم که در صورت اثبات، برخورد شدید با مدیران شعب مورد 
نظر صورت خواهد گرفت.ســید احسان خاندوزی با اشاره به 
جلســه دو هفته پیش خود با مدیران عامل بانک های دولتی و 
طرح مطالبات و درخواست های وزارت اقتصاد در خصوص 
رعایت نرخ سود مصوب شورای پول و اعتبار و بانک مرکزی 
برای اعطای تسهیلات، تصریح کرد: بنای دولت سیزدهم بر آن 
اســت که اگر مصوبه ای در دولت به تأیید می رسد، حتماً باید 
فعالان اقتصادی، تولید کنندگان و اقشار مختلف مردم در عرصه 
عمل احساس کنند آن مصوبه واقعاً پیگیری می شود.وی گفت: 
در پایان همان جلســه، ما وعده دادیم که حتماً مسئله نظارت 
بر آن مصوبات را بطور جدی پیگیــری خواهیم کرد، از جمله 
اینکه فعالان اقتصادی حق دارند حتماً نسخه ای از قرارداد های 
بانکی خودشان را در اختیار داشته باشند و نیز اینکه، شرایط و 
ضوابط قانونی در مورد نرخ سود تسهیلات، جرایم، دیرکردها 
و مواردی نظیر این، باید از ســوی بانک ها مراعات شود.وزیر 
اقتصاد با اعلام اینکه سامانه ای به منظور گزارش موارد تخلف 
بانک ها از این مصوبه بر روی سایت وزارت اقتصاد طراحی و 
در نظر گرفته شده است که مردم در تمام شهرستان ها و استان 
ها می توانند شکایات خود را اعلام کنند، اظهار داشت: در طول 
روز های گذشته، چندین مورد تخلف نسبت به مصوبه، از این 
طریق گزارش شده که در صورت احراز، ظرف روز های آینده، 
بجد  با مدیران شعب متخلف برخورد صورت خواهد گرفت 
و خبر آن هم منتشر خواهد شــد.خاندوزی با اشاره به بازدید 
سرزده خود از دو شعبه بانکی به منظور رصد چگونگی اجرای 
دســتور رعایت ســود مصوب بانکی اظهار داشت: در برخی 
موارد، همکاران بانکی خیلی خوب عمل کرده بودند و مردم و 
مشتریان راضی بودند و واقعاً جای تشکر از کارکنان و مدیران 
بانکی دارد؛ در برخی موارد هم بنظر می رســید بقدر کافی در 

اجرای آن دقت نشده بود.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به حذف 
معافیت های مالیاتی و گمرکی تولیدکنندگان در مناطق 
آزاد واکنش نشان داد. به گزارش اقتصاد سرآمد، سعید 
محمد در حاشیه نشست دبیر شورای عالی مناطق آزاد با کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس اظهار کرد: جلسه خوبی با اعضای کمیسیون 
صنایع مجلس داشــتیم؛ حدود چند هزار واحد تولیدی و صنعتی 
در مناطق آزاد قرار دارد؛ این واحدها، تولید خوبی را رقم می زنند 
که منجر به صادرات می شود که باید روز به روز آن را تقویت کرد.

وی افزود: در سالی که به نام مانع زدایی از تولید مزین است، لازم 
اســت تمهیداتی برای حمایت از تولیدکنندگان اندیشــیده شود؛ 
تولیدکنندگان ما مشکلات زیادی به دلیل وجود قوانین متناقض و 
تو در تو دارند و متحمل می شوند؛ لذا مشکلات تولیدکنندگان را 
در کمیسیون صنایع بررسی کردیم؛ جمع بندی این شد که نیازمند 
یک حکمرانی واحد در مناطق آزاد هستیم.دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی ادامه داد: راهکار دست یابی به این حکمرانی 
واحد، اجرای ماده ۶۵ قانون احکام دائمی توسعه است که متأسفانه 
امروز اجرا نمی شود و ظرفیت های مناطق آزاد مغفول مانده است.
وی بیان کرد: دیروز اعتراض تولیدکننــدگان در منطقه آزاد جلفا 
را داشــتیم که به قانون مالیات بر ارزش افزوده اعتراض داشــتند 
این اعتراض به حق اســت چرا که تعهداتی را بــه تولیدکنندگان 
داده ایم از جمله اینکه به آنها قول 20 سال معافیت مالیاتی داده ایم 
اما این تعهد اجرا نشده است.مشاور رئیس جمهور گفت: اینکه به 
یک باره قوانین متنقاضی را شاهد هستیم، به تولیدکنندگان ضربه 
می زند؛ درخواست ما این بود که هم ماده ۶۵ قانون احکام دائمی 
توسعه و هم معافیت های مالیاتی و معافیت های گمرکی به عنوان 
دو رکن مناطق آزاد اجرا شــود؛ از سوی مقابل هم قوانین متناقض 
با این قوانین تصویب نشود.وی با اشــاره به پذیرش این موضوع 
از سوی اعضای کمیســیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: 
سعی می کنیم بخشی از این مشــکلات را در هنگام بررسی لایحه 
بودجه ۱40۱ و بخشی دیگر را هم در اصلاحیه قوانین رفع کنیم.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی خاطرنشان کرد: اگر 
قرار است صادرات از مناطق آزاد رقم بخورد، نیاز به سرمایه گذاری 
داریم؛ آنچه برخی کشــورهای دنیا مانند چین، امارات و ترکیه از 
نظر جذب سرمایه گذاری در مناطق آزاد تجربه کرده و موفق بوده 
است، نشان می دهد که باید مشــوق های مالیاتی و گمرکی در این 
مناطق اعمال شود اگر این دو معافیت رقم بخورد، شاهد رشد تولید 
در مناطق آزاد خواهیم بود؛ ضمن اینکه به اقتصاد سرزمین اصلی 

کمک خواهیم کرد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه در مخالفت با کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۱

راه جایگزین برای حذف ارز ترجیحی 
در لایحه بودجه شفاف نیست

دریافت چندین شکایت در اتباط با اضافه دریافت سود بانکی 

 با مدیران متخلف شعب
 برخورد جدی خواهد شد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد

تولیدکنندگان به حذف معافیت های 
مالیاتی مناطق آزاد اعتراض دارند

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در دفــاع از کلیات لایحه 
بودجه ۱40۱ در صحن علنی مجلس، خلق پول و استقراض 
از بانک مرکزی را خــط قرمز دولت اعلام کــرد و ادامه 

سیاست ارز 4200 تومانی را عامل خلق پول دانست.
به گزارش اقتصاد سرآمد، سید مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در نشست علنی مجلس درباره کلیات لایحه بودجه سال ۱40۱ 
کل کشور، گفت: چندین سال است علی رغم اینکه قیمت برخی ارقام 
مانند سوخت و ارز ترجیحی را ثابت نگه داشتیم اما تورم ۵0 درصدی 
را به مردم تحمیل کرده ایم، اگرچه این عوامل تاثیر دارد اما ریشه های 
اصلی تورم در جای دیگر است. نخستین ریشه در منابع و مصارفی است 
که دولت آن را درســت نبیند، در واقع مصارف را بدون وجود داشتن 
منابعی بالا ببرد و مجبور به استقراض شود که ما این را در بودجه ۱40۱ 
خط قرمز خود دانسته ایم یعنی خلق پول و استقراض از بانک مرکزی 

خط قرمز ما شده است.
وی ادامه داد: امسال به لطف خدا و علیرغم تحمیل همه هزینه ها از دولت 
قبلی به دولت سیزدهم اجازه نداریم از بابت دولت خلق پول شود و این 
افتخاری برای دولت سیزدهم اســت. نکته دوم دارایی های خارجی 
بانک مرکزی است، ریشه این در کجاست؟ ریشه در این است که ما یک 
مقدار ارز محدود داریم مثلًا ۱۵ میلیارد دلار که باید با آن هم ارز ترجیحی 
بدهیم و هم باید بانک مرکزی آن را در نیمایی بفروشد و به حساب خزانه 
واریز کند که ما بتوانیم حقوق دهیم اما این دو را نمی تواند انجام دهد به 
همین دلیل ارز ترجیحی را می دهد یا به حساب خزانه واریز می کند و 
در نهایت در بازار 2۳ هزار تومان یا 24 هزار تومان خریداری می کند و 
4200 به وزارت جهاد کشاورزی می دهد و این سبب می شود پایه پولی 

بالا برود و تورم خلق شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: در سال ۱40۱ کل درآمد نفتی 
ما یک میلیون و 200 هزار بشکه است البته برخی از دوستان می گویند 
امکان ندارد ما به این فروش برسیم ضمن آنکه 2۶ میلیارد دلار کل درآمد 
نفتی ما می شود، با کم کردن سهم صندوق و سهم شرکت ملی نفت و ۳ 
درصد مناطق محروم حدود ۶2, ۵ درصد می ماند یعنی ۱۶ میلیارد دلار، 
باید با این پول ۳۸0 هزار میلیارد تومان در خزانه بابت هزینه های جاری 
و عمرانی واریز کرد و هم اینکه باید ارز ترجیحی را نیز پرداخت کرد، 

آیا چنین چیزی امکان دارد؟
دکتر میرکاظمی بیان کرد: اگر ارز ترجیحی را پرداخت کنیم بازار به همین 
روند ادامه پیدا خواهد کرد و اگر به خزانه واریز شود دیگر نمی توان ارز 
ترجیحی را پرداخت کند اما در چند سال گذشته به دلیل اینکه ارز نداشته 
بانک مرکزی به قیمت 24 تا 2۳ هزار تومان خریده و 4200 پرداخت 

کرده یعنی پایه پولی و هزینه ها را بالا برده است اما نمی توان این شرایط 
را ادامه داد لذا باید به یک تعادلی رسید.

نباید بار را به دوش محرومین انداخت
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه نباید بار را به دوش محرومین 
انداخت، تاکید کرد: ما می خواهیم باری که به دوش محرومین افتاده را 
برداریم ضمن آنکه درآمد نفتی ما 2۶ میلیارد دلار است که صرفاً ۶2, ۵ 
درصد آن را می توانیم تبدیل و استفاده کنیم. )با فرض اینکه 20 درصد 
به صندوق توســعه ملی دهیم( و اینکه تمام درآمــد مالیاتی ما حدود 
4۵0 هزار میلیارد تومان است اما فقط ۶۵0 هزار میلیارد تومان حقوق 

پرداخت می کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت که صندوق ها می گویند تا حدود 
۷ درصد می توانند حقــوق پرداخت کنند و دولت مجبور شــده این 
پرداخت ها را تأمین کند. پایه های مالیاتی که پیشتر دریافت نمی شد، در 
بودجه سال آینده قرار داده شده و همچنین 2 میلیون نفر مؤدی مالیاتی 

جدید شناسایی شده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت ســیزدهم ادامه داد: دولت باید 

منابع مصوباتی مانند همسان سازی که پیش از این تصویب شده است 
را تأمین کنــد، در حال حاضر صندوق ها ۶ الــی ۷ درصد را پرداخت 
و مطرح می کنند کــه نمی توانند پرداخت کننــد، بنابراین دولت آن را 

پرداخت می کند.
میرکاظمی با بیان اینکه تمام مالیات پیش بینی شده حدود 4۵0 همت 
اســت، گفت: برخی مطرح می کنند که علت رشــد این میزان مالیات 
چیست؟ باید به این نکته توجه کنیم که 2۷0 همت برای مالیات در سال 
جاری مصوب شد که عملکرد امســال بین ۳۱0 تا ۳20 همت خواهد 
بود، در واقع بر اساس این عملکرد منابع مالیاتی را افزایش دادیم و نه 

بر اساس مصوبه.
وی با بیان اینکه متوسط رشد مالیات 40 تا 44 درصد است، اظهار کرد: 
بخش قابل توجهی از مالیات، ارزش افزوده است و با توجه به تورم ۵0 
درصدی، باید این سؤال مطرح شود که آیا ارزش افزوده به همین میزان 

رشد نمی یابد و آیا نباید از آن مالیات گرفته شود؟
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم تصریح کرد: پیش از این 
بسیاری از پایه های مالیاتی اخذ نمی شد که در بودجه سال آینده مقرر 

است از این پایه ها مالیات اخذ شود. فرار مالیاتی به صورت جدی در 
حال پیگیری است.

مالیات تولید در سال آینده ۵ درصد کاهش خواهد یافت
وی با بیان اینکه مالیات تولید ۵ درصد در سال آینده کاهش یافته، اضافه 
کرد: ۵ درصد مالیات اصناف واحدهایی که از کرونا آســیب دیده اند 
کاهش یافته، اما مالیات افرادی که فرار مالیاتی دارند، باید افزایش یابد. 
رشد هزینه های ما منفی ۱۵ درصد بوده است و حقوق در سال آینده ۱0 

درصد رشد می یابد، از کجا باید تأمین کرد؟
تخصیص ارز ترجیحی تورم زا است

رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت ســیزدهم گفت: بر اساس قانون 
بودجه ما اجازه تخصیص ارز ترجیحی در نیمه دوم سال را نداشتیم که 
این موضوع را خود شما تصویب کردید که تصمیم درستی نیز بود، زیرا 
تخصیص این ارز موجب خلق پول می شد و بخش قابل ملاحظه ای از 
تورم ۵0 درصدی مربوط به این موضوع است. ما باید در سال آینده این 

بحث را مدیریت کنیم، زیرا با این روند نمی توانیم ادامه دهیم.
میرکاظمی بــا بیان اینکه برای رشــد اقتصادی برنامــه داریم، گفت: 
ریشه های تورم را شناسایی و زیربخش های رشد در کشاورزی، صنعت 
و خدمات را احصاء کردیم و تا سطح استان و شهرستان ها گام خواهیم 

برداشت.
وی با بیان اینکه در رابطه با نرخ رشد اقتصادی مسئول هستیم، افزود: از 
اول سال تاکنون نرخ رشد ۸ درصدی را مدیریت کردیم؛ کرونا مدیریت 
شده و برخی کســب وکارها مانند هتلداری و گردشگری که تعطیل 

شده اند در سال آینده به سوددهی خواهند رسید.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه حــدود صد هزار میلیارد 
تومان برای کمک به صندوق توســعه ملی در لایحــه بودجه ۱400 
پیش بینی شده است، ادامه داد: بانک ها به پروژه هایی که مرتبط با آمایش 
سرزمینی هستند، تسهیلات پرداخت می کنند، چه کسی بهتر از شورای 
برنامه ریزی استان ها می تواند مسائل شهرستان ها و استان ها را حل کند؛ 
من باید مقاومت کنم که تمرکز در سازمان برنامه و بودجه از بین نرود 
اما این رویه اشتباه است و امروز مدیران در استان ها باید تصمیم بگیرند 

و مسائل مردم را حل کنند و نباید منتظر تصمیم هیأت دولت باشند.
میرکاظمی یادآور شــد: برخی نمایندگان گفتند که نظارت مجلس در 
این رابطه کاهش می یابد در حالی که نظارت واقعی اتفاق می افتد؛ در 
رابطه با رشد اقتصادی آیا در سنوات گذشته، رشد اقتصادی اتفاق افتاد 
و تورم تک رقمی شد، تمرکز ما بر روی شاخص های کلان است و به 
دنبال افزایش فشارها به مردم نیستیم و تأکید ما بر نظارت واقعی مجلس 

در زندگی مردم است.


